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Learning from Africa
(by reading Ousmane Sidibé)*  

*	 This article is essentially the same text as the preface written for Ousmane O. Sidibé’s book, 
Repenser le statut du travail. Une contribution africaine, Ivry-sur-Seine/Dakar, Éditions de l’Atelier 
and Editions Jimsaan, 2023, 254  p. I would like to thank Gaëlle Bidan, Director of Éditions de 
l’Atelier, for allowing its reproduction for this feature in the Revue de droit comparé du travail et de 
la sécurité sociale.

ABSTRACT

In his book Repenser le statut du travail. Une contribution africaine, Professor Ousmane O. Sidibé calls 
for a rethink of the labour’s legal framework in the light of the societies in which it is embedded. 
Without idealising the normative systems inherited from tradition, he shows “informal work”, empirical 
knowledge and traditional solidarity in a different light from that of a Western model that has long 
reduced them to archaism. By inviting us to gain a better understanding of the specific features of 
African legal culture, he opens the way to a status for effective work, towards greater social justice.
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RÉSUMÉ

Dans son livre Repenser le statut du travail. Une contribution africaine, le professeur Ousmane O. Sidibé 
appelle à repenser le statut du travail à l’aune des sociétés dans lesquelles il s’inscrit. Sans idéaliser les 
systèmes normatifs hérités de la tradition, il donne à voir le « travail informel », les savoirs empiriques 
ou encore les solidarités traditionnelles, autrement que par le prisme d’un modèle occidental qui les a 
longtemps réduits à l’archaïsme. En invitant à mieux comprendre les spécificités de la culture juridique 
africaine, il ouvre la voie à un statut du travail effectif, vers plus de justice sociale.
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